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Expedient núm.: Òrgan col·legiat: 

PL/2022/10 EL PLE 

 

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ 

Tipus de convocatòria Ordinària

Data 27 d’octubre de 2022 

Durada Des de les 9.30 fins a les 13.45 hores 

Lloc Sala de Plens 

Presidida per Ángel Luis Guerrero Domínguez 

Secretària María Domingo García 

Interventor Juan José Prats Marí 

 

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ 

DNI Nom i cognoms Hi assisteix

***4774** Ángel Luis Guerrero Domínguez sí

***6013** Cristina Ribas Ribas sí

***5734** Daniel Becerra Torres sí

***4692** Eduardo Sánchez Guzmán sí

***4504** Eva Ruiz Zamora sí

***0238** Francisco Vives Unanua sí

***5369** Francisco Javier Marí Álvarez sí

***4827** Josep Antoni Prats Serra sí

***4514** Josep Guasch Roig sí

***4871** Juan Francisco Ribas Vidal sí

***6800** María Guadalupe Nauda Nizzoli sí

***5111** María José Ribas Ribas sí
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***4817** María Nieves Bonet Ribas sí

***4059** María Ángeles Marí Suñer sí

***5691** Mónica Fernández Campos sí

***3251** Pedro Ribas Planells sí

***5680** Pilar Ribas Torres sí

***0332** Pino Vidal Ibáñez sí

***5325** Vicent Xavier Roselló Ribas sí

***4414** Vicente Juan Torres Ribas sí

***5530** Vicente Roig Tur sí

ORDRE DEL DIA

A) Part resolutiva
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior (acta de la sessió ordinària de 29 de setembre).
2. Expedient 11691/2022. Modificació de crèdits núm. 16/22 del pressupost en vigor, en la 

modalitat de suplement de crèdit finançat amb càrrec al romanent líquid de tresoreria.
3. Expedient 11738/2022. Modificació de crèdits núm. 17/2022, del pressupost en vigor en 

la  modalitat  de  crèdits  extraordinaris  finançats  amb  càrrec  al romanent  líquid  de 
tresoreria.

4. Expedient 9578/2022. Adjudicació del  contracte per l’arrendament directe d’un  local per 
ubicar la biblioteca de Cala de Bou.

5. Moció que presenta per escrit el GPM en què insta l’Agència Balear de l’Aigua i la Qualitat 
Ambiental a la reparació d’emissaris i depuradores del municipi.

6. Moció que presenta per escrit el GPM en què  sol·licita la modificació de la redacció del 
Reglament de la llei de costes.

7. Moció que presenta per escrit el GPM per a la creació d’una línia de ajudes per al petit 
comerç del municipi.

8. Moció que presenta per escrit el grup Ara Eivissa perquè es modifiqui la normativa balear 
tributària sobre deduccions per estudis fora de l’illa.

B) Activitat de control
9. Coneixement al Ple dels decrets d’Alcaldia

C) Precs i preguntes
10.Precs i preguntes

Una vegada verificada per la secretària la constitució vàlida de l’òrgan, el president obri 
la sessió i es delibera sobre els assumptes inclosos a l’ordre del dia.

 

A) PART RESOLUTIVA

 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior (acta de la sessió ordinària de 29 de 
setembre)

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment
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No havent manifestat els regidors ni regidores assistents cap objecció ni rectificació a 
la redacció de l’acta de la sessió ordinària de 29 de setembre de 2022, l’alcalde la 
declara aprovada.

Aquest punt es pot consultar a l’enllaç següent:  http://149.202.169.58/?pleno=20221027&punto=1

 

2. Expedient 11691/2022. Modificació de crèdits núm. 16/22 del pressupost en 
vigor, en la modalitat de suplement de crèdit finançat amb càrrec al romanent 
líquid de tresoreria

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 12, en contra: 0, abstencions: 9, absents: 0

Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa Especial de Comptes i Hisenda.

Sotmesa la proposta a votació, per 12 vots a favor (8 del PSOE, 3 d’UNIDES PODEM 
i 1 d’ARA EIVISSA) i 9 abstencions (5 del GPM, 2 de CIUDADANOS, 1 de VOX i 1 de 
PxE), és a dir, per majoria absoluta del nombre legal de membres de la corporació, 
s’ACORDA:
 
PRIMER. Aprovar inicialment  l’expedient  de modificació de crèdits núm. 16/22 del 
pressupost en vigor, en la modalitat de suplement de crèdit, finançat amb càrrec al 
romanent de tresoreria resultant de la liquidació de l’exercici anterior, com segueix a 
continuació:
 
Suplement en aplicacions de despeses

Aplicació Descripció Crèdits inicials
Suplement
de crèdit

Progr. Econòmica      

342 63216
Reparació de paraments 
interiors piscina municipal

180.000,00 121.998,34

 338 22617 Festes populars 250.000,00 162.000,00

    TOTAL   283.998,34
 
Aquesta modificació es finança amb càrrec al  romanent de tresoreria de l’exercici 
anterior, en els següents termes:
 
Suplements en conceptes d’ingressos

Aplicació: econòmica
Descripció Euros

Cap. Art. Conc.

 8 87 87000 Romanent líquid de tresoreria 283.998,34

      TOTAL D’INGRESSOS 283.998,34

 
A  més,  queda  acreditat  el  compliment  dels  requisits  que  estableix  l’article  37.2, 
apartats  a i  b, del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es desenvolupa el 
capítol primer del títol sisè de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les 
hisendes locals, en matèria de pressupostos, que són els següents:
 
a) El caràcter específic i determinat de la despesa a realitzar i la impossibilitat  de 
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demorar-la a exercicis posteriors.
 
b) La insuficiència del saldo de crèdit no compromès en la partida corresponent, que 
haurà de verificar-se en el nivell en què estigui establerta la vinculació jurídica.
 
SEGON. Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci inserit en el  Butlletí 
Oficial de les Illes Balears, pel termini de quinze dies, durant els quals els interessats 
podran  examinar-ho  i  presentar-hi  reclamacions  davant  el  Ple.  L’expedient  es 
considerarà definitivament aprovat si durant el citat termini no s’haguessin presentat 
reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d’un termini d’un mes per resoldre-
les. 
 

En el debat hi ha intervengut el Sr. Roselló, del PSOE; el Sr. Marí Álvarez, del GPM; 
el  Sr.  Becerra,  de CIUDADANOS; el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA; la Sra.  Vidal,  de 
VOX; i el Sr. Torres, de PxE.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 

htp://149.202.169.58/?pleno=20221027&punto=2

 

3. Expedient 11738/2022. Modificació de crèdits núm. 17/2022, del pressupost 
en  vigor  en  la  modalitat  de  crèdits  extraordinaris  finançats  amb  càrrec  al 
romanent líquid de tresoreria

No hi ha acord Motiu: ampliar documentació

Aquest punt es retira de l’ordre del dia

Aquest punt es pot consultar a l’enllaç següent: htp://149.202.169.58/?pleno=20221027&punto=3

 

4.  Expedient  9578/2022.  Adjudicació  del  contracte  per  l’arrendament  directe 
d’un local per ubicar la biblioteca de Cala de Bou

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 13, en contra: 0, abstencions: 8, absents: 0

Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa de Serveis Generals.

Sotmesa la proposta a votació, per 13 vots a favor (8 del PSOE, 3 d’UNIDES PODEM 
i 2 de CIUDADANOS) i 8 abstencions (5 del GPM, 1 d’ARA EIVISSA, 1 de VOX i 1 de 
PxE), és a dir, per majoria absoluta del nombre legal de membres de la corporació, 
s’ACORDA:

PRIMER. Adjudicar  el  contracte per l’arrendament  directe d’un local  per  ubicar  la 
biblioteca de Cala de Bou, en les condicions que figuren en la seua oferta i les que es 
detallen  en  els  plecs  de  clàusules  administratives  particulars  i  de  prescripcions 
tècniques, a l’empresa NIE G IBIZA, S.L., amb NIF B57926776. 
 
SEGON. Comprometre la despesa, que ascendeix a la quantitat de 900.751,20 €, per 
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a la qual existeix crèdit pressupostari en les següents partides i anualitats:
 

Exercici Aplicació pressupostària Import

2022 3321 20200 7.506,26 €

2023 a 2041 3321 20200 45.037,56 €

2042 3321 20200 37.531,30 €

 
Els  imports  corresponents  al  període 2023 a 2042 quedaran condicionats  al  que 
disposin  els  corresponents  pressupostos  de  la  Corporació  per  als  esmentats 
exercicis. 
 
TERCER. Notificar a l’adjudicatari, l’entitat NIE G IBIZA, S.L., amb NIF B57926776, la 
present resolució i  fer-li  trasllat  del contracte d’arrendament corresponent per a la 
firma electrònica. 
 
QUART. Publicar anunci de formalització del contracte en el perfil del contractant en 
un termini no superior a quinze dies després de la perfecció del contracte i amb el 
contengut previst a l’annex III de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del 
sector públic. 
 
CINQUÈ. Comunicar al Registre de Contractes del Sector Públic les dades bàsiques 
del  contracte  i  incloure-hi  la  identitat  dels  adjudicataris,  juntament  amb  el 
desglossament corresponent de l’impost sobre el valor afegit.

En el debat hi ha intervengut la Sra. Ribas Ribas, del PSOE; el Sr. Marí Álvarez, del 
GPM; el Sr. Becerra, de CIUDADANOS; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; la Sra. Vidal, 
de VOX; i el Sr. Torres, de PxE.

 
Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent:  

htp://149.202.169.58/?pleno=20221027&punto=4

 

C
o
d
i 
V

a
lid

a
c
ió

: 
3
E

Q
9
P

E
P

T
H

6
7
N

P
K

2
N

5
X

7
Q

R
A

T
R

T
 |
 V

e
ri
fi
c
a
c
ió

: 
h
tt
p
s
:/
/s

a
n
tj
o
s
e
p
.s

e
d

e
le

c
tr

o
n
ic

a
.e

s
/ 

D
o
c
u
m

e
n
t 
s
ig

n
a
t 
e
le

c
tr

ò
n
ic

a
m

e
n
t 
d
e
s
 d

e
 l
a
 p

la
ta

fo
rm

a
 e

s
P

u
b
lic

o
 G

e
s
ti
o
n
a
 |
 P

à
g
in

a
 5

 d
e
 1

3
 

L
L
IB

R
E
 A

C
T
E
S
 D

E
L
 P

L
E

N
ú
m

e
ro

: 
2
0
2
2
-0

0
1
0
  
 D

a
ta

: 
2
8
/1

1
/2

0
2
2



5.  Moció  que  presenta  per  escrit  el  GPM en què  insta  l’Agència  Balear  de 
l’Aigua  i  la  Qualitat  Ambiental  a  la  reparació  d’emissaris  i  depuradores  del 
municipi

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

La Sra. Bonet, del GPM, presenta per escrit la moció que a continuació es transcriu:

 “En el pleno ordinario del mes de febrero de este mismo año 2022, ya presentamos al pleno 
una moción de control sobre el emisario y depuradora de Playa den Bossa y el saneamiento 
de Cala de Bou, pensamos que estas infraestructuras son de vital importancia por el impacto 
medioambiental y social que producen, su buen funcionamiento es vital. 

En  el  pasado  pleno  del  mes  de  agosto,  realizamos  una  batería  de  preguntas  para 
interesarnos por la situación de la gestión del saneamiento y conexión de la depuradora de 
Cala Vadella con la de Cala Tarida, y convertir así la instalación actual y deficiente de Cala 
Vadella en una estación de bombeo para impulsar las aguas residuales hacia Cala Tarida. 

Puntos  muy sensibles  en  este  municipio  son  las  depuradoras  y  red  de saneamiento  del 
municipio en general, destacando la depuradora y el emisario de Playa den Bossa, ambos en 
bastante mal estado, así como la depuradora de Cala Vadella, tal y como tratamos en la 
moción de control y en la batería de preguntas. 

Todos sabemos que cuando llueve la depuradora de Playa den Bossa vierte aguas fecales a 
los campos colindantes y que el emisario tiene su vida útil ya sobrepasada, además que las 
dimensiones de la actual depuradora de Cala Vadella es insuficiente para la actual población 
y que hace insostenible la posibilidad de poder absorber el crecimiento previsto en la zona, y  
por ello podemos tener sobresaltos como los que hemos vivido este último mes en Cala de 
Bou por tener una red de saneamiento muy deficiente y antigua. 

Reconocieron  en  el  pleno  de  febrero  que  una  mala  depuración  y  red  de  saneamiento 
deficitaria,  es  un  tema  muy  preocupante  al  poder  provocar  daños  irreparables  en  el 
medioambiente,  y  que  les  preocupaba  muchísimo,  y  que  por  ello  se  tenía  que  trabajar 
intensamente en este tema. 

Desde el equipo de Gobierno, también apuntaron que es mucho más preocupante la situación 
de las depuradoras, ya que estas tienen que funcionar correctamente, que el emisario, lógico 
y  entendible,  pero  para  los  vecinos  de  las  zonas  afectadas  por  los  vertidos  y  el  mal 
funcionamiento  de  estas  instalaciones,  la  preocupación  es  máxima  tanto  por  el  mal 
funcionamiento de las depuradoras como de los emisarios. 

Pudimos también constatar que la situación de la conexión de la depuradora de Cala Vadella  
con la de Cala Tarida, está bastante atrasada, ya que todavía se tienen que realizar informes 
desde el Ayuntamiento hacia ABAQUA para que ésta pueda realizar el proyecto y plantear la 
solución definitiva. 

El ayuntamiento es quien tiene la competencia de depuración de agua, aunque este haya 
delegado en la agencia balear del agua ABAQUA a través de un convenio, sabemos que 
ABAQUA tiene varios proyectos previstos, pero el problema es que estos se están demorando 
mucho y hay que marcar plazos para que se puedan subsanar estas deficiencias. 

Somos  conscientes  que  son  proyectos  complejos,  sobre  todo  por  la  cantidad  de 
administraciones que tienen que intervenir, pero las actuaciones son ya urgentes y se tienen 
que ejecutar a la mayor brevedad posible. 

Así mismo, constatamos que el equipo de gobierno ha realizado actuaciones puntuales que,  
hoy en día, no están dando sus frutos. 
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Por todo lo expuesto y con el fin de que episodios como el ocurrido días atrás en Cala de Bou, 
desde el Grupo Popular Municipal de Sant Josep de Sa Talaia, proponemos las siguientes 
propuestas de acuerdo: 

1. El pleno del Ayuntamiento de Sant Josep de Sa Talaia acuerda, instar a la Agencia Balear 
del Agua y la Calidad Ambiental (ABAQUA), a la confección con carácter de urgencia de una 
auditoría de todas las instalaciones de gestión de saneamiento del municipio, priorizando las 
de Playa den Bossa, Cala Vadella y Cala de Bou 

2. El pleno del Ayuntamiento de Sant Josep de Sa Talaia acuerda, instar a la Agencia Balear 
del  Agua  y  la  Calidad  Ambiental  (ABAQUA),  ha  actuar  con  inmediatez  en  todos  los 
proyectos.” 

Sotmesa la  proposta a votació,  per  21 vots a favor  (8 del  PSOE, 5  del  GPM, 3 
d’UNIDES PODEM, 2 de CIUDADANOS, 1, d’ARA EIVISSA, 1 de VOX i 1 de PxE), 
és a dir, per unanimitat dels membres de la corporació, s’ACORDA:

1.- El Ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia acorda instar l’Agència Balear 
de l’Aigua i la Qualitat Ambiental (ABAQUA) a la confecció amb caràcter d’urgència 
d’una auditoria  de totes les  instal·lacions  de gestió  de sanejament  del  municipi,  i 
prioritzar les de la platja d’en Bossa, Cala Vedella i Cala de Bou.

2.- El Ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia acorda instar l’Agència Balear 
de l’Aigua i la Qualitat Ambiental (ABAQUA) a actuar amb immediatesa en tots els 
projectes.

En el debat hi ha intervengut la Sra. Bonet, del GPM; el Sr. Alcalde, del PSOE; la 
Sra. Ruiz, de CIUDADANOS; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; la Sra. Vidal, de VOX; i el 
Sr. Torres, de PxE.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent.

A  les  11.20  h  es  fa  un  descans  de  15  minuts  i  es  reprèn  la  sessió  a  les  11.35  h:  
htp://149.202.169.58/?pleno=20221027&punto=5 

 

6. Moció que presenta per escrit el GPM en què sol·licita la modificació de la 
redacció del Reglament de la llei de costes

Desfavorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 8, en contra: 12, abstencions: 1, absents: 0

El Sr. Ribas Vidal, del GPM, presenta per escrit la moció que a continuació es 
transcriu:

“En las Islas Baleares las concesiones de litoral  constituyen buena parte de la 
oferta turística existente y están estrechamente vinculados al modelo tradicional 
de oferta turística que ha convertido al archipiélago en una referencia indiscutible 
en todo el mundo.

Además de la gran repercusión de las concesiones en la industria turística balear, 
no hemos de olvidar que la otra figura de ocupación del Dominio Público Marítimo-
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Terrestre, las llamadas autorizaciones temporales, tienen una importancia capital 
en el desarrollo de la actividad económica relacionada con esa industria, en su 
vertiente de actividad complementaria.

El  Ministerio  para  la  Transición  ecológica  y  el  Reto  Demográfico,  ha  aprobado 
recientemente la modificación Reglamento de la Ley de Costas a través del RD 
668/2022 de 1 de agosto, cuyo texto conserva prácticamente en su totalidad las 
previsiones del texto inicial expuesto en diciembre de 2021. Este texto generó la 
contestación por parte de todo tipo de asociaciones e incluso Ayuntamientos con 
gobiernos  de  todo  signo.  De  entre  todas  estas  entidades  cabe  destacar  las 
alegaciones presentadas por el  Consell  Insular  d’Eivissa y el  Consell  Insular  de 
Formentera, y todo ello porque esta norma contenía amplias arbitrariedades en 
favor de la administración y en contra de los derechos de los ocupantes de la 
costa. Con la publicación del texto el 2 de agosto de 2022 se despreciaron todas 
esas alegaciones de raíz, sin atender a ninguna de ellas.

Por otro parte, entidades como la Xunta de Galicia o el Observatorio del Litoral de 
la Universidad de La Coruña, coinciden en que hay base jurídica suficiente  para 
interponer un recurso contra la reforma del Reglamento de Costas, de igual modo 
que importantes agrupaciones sectoriales ligadas al mar ven en esa modificación 
reglamentaria “un ataque directo” contra las empresas que necesitan estar en la 
costa para operar y contra los titulares de viviendas en el litoral por cuanto la 
norma limita las concesiones para las industrias del mar a 30 años y para las de 
cultivos marinos a 75 años, abriéndose así una vía para modificar los límites del 
dominio público marítimo-terrestre de forma totalmente arbitraria.

El texto definitivamente aprobado contiene, entre otras cuestiones, previsiones de 
que para la delimitación del DPMT en lugar de ser el límite “donde alcanzan las 
olas  en los  mayores  temporales  conocidos”,  y  que  éste  se  haya  alcanzado  al 
menos  5  veces  en  5  años,  sea  suficiente  con  una  vez.  O  que  no  exista  la 
posibilidad de revisar deslindes hacia el mar si se verifica que no ha llegado oleaje 
a una zona en 50 años. O prohibir concesiones o prórrogas cuando las obras o 
instalaciones  tengan  un  cierto  riesgo  de  ser  alcanzadas  por  el  mar,  así  de 
genérico. O que los paseos dejen de ser linde fijo de ribera de mar.

Todas estas propuestas son arbitrarias e injustificadas. Cuando lo que se necesita 
es protección de la costa, lo que regula el Gobierno son más limitaciones a los 
derechos de los ocupantes. Todo ello en base a una Ley de Costas, vigente desde 
1988, que ha fracasado en la mayor parte de sus objetivos, generando una gran 
inseguridad, una profusa conflictividad social y judicial e incluso recomendaciones 
de revisión de las instituciones europeas que hace necesario recuperar un debate 
legislativo que permita alcanzar una normativa que permita proteger el dominio 
público en los términos del artículo  132 de la Constitución con otros  derechos 
constitucionales como la seguridad jurídica o el derecho a la propiedad privada.

Por todo cuanto antecede el GRUPO POPULAR propone a la aprobación del pleno 
la siguiente:

“El  Ajuntament  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  insta  al  Gobierno  de  España  a  lo 
siguiente:

1.  Modificar  la  redacción  del  Reglamento  de  la  Ley  de  Costas  vigente  tras  la 
aprobación del RD 668/2022 de 1 de Agosto eliminando los cambios producidos 
que aumentan la  arbitrariedad en los  deslindes y en los  otorgamientos  de las 
concesiones  administrativas  en  dominio  público  de  forma que  se  atiendan  las 
alegaciones que se efectuaron en el proceso de participación pública abierto en 
Diciembre de 2021.
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2. Suspender cualquier trámite que conlleve medidas restrictivas de derechos en 
aplicación  de  las  novedades  reglamentarias  operadas  tras  la  reforma  del 
Reglamento en tanto no se efectúa lo previsto en el punto anterior.

3.  Iniciar  un proceso de reforma de la vigente Ley 22/1988, de 28 de Julio de 
Costas que permita mejorar la conciliación entre la protección del dominio público 
marítimo  terrestre  con  los  derechos  consolidados  de  los  ocupantes  y  el 
reconocimiento  del  valor  etnológico,  cultural  e  histórico  de  los  núcleos  de 
población costeros tradicionales para otorgarles protección.

Es sotmet a votació la proposta, que diu:

1.-  Modificar  la  redacció  del  Reglament  de  la  llei  de  costes  vigent  després  de 
l’aprovació del RD 668/2022 d’1 d’agost i eliminar els canvis produïts que augmenten 
l’arbitrarietat en les partions i en els atorgaments de les concessions administratives 
en domini públic de manera que s’atenguin les al·legacions que s’efectuaren en el 
procés de participació pública obert el desembre de 2021.

2.-  Suspendre  qualsevol  tràmit  que  comporti  mesures  restrictives  de  drets  en 
aplicació  de  les  novetats  reglamentàries  operades  després  de  la  reforma  del 
Reglament mentre no s’efectuï el previst en el punt anterior.

3.- Iniciar un procés de reforma de la vigent Llei 22/1988, de 28 de juliol, de costes 
que  permeti  millorar  la  conciliació  entre  la  protecció  del  domini  públic  marítim 
terrestre  amb  els  drets  consolidats  dels  ocupants  i  el  reconeixement  del  valor 
etnològic,  cultural  i  històric  dels  nuclis  de  població  costaners  tradicionals  per  a 
atorgar-los protecció.
 
Es  rebutja  per  12  vots  en  contra  (8  del  PSOE,  3  d’UNIDES PODEM i  1  d’ARA 
EIVISSA), 8 vots a favor (5 del GPM, 2 de CIUDADANOS i 1 de PxE) i 1 abstenció de 
VOX.

En el debat hi ha intervengut el Sr. Marí Álvarez, del GPM; el Sr. Guasch, del PSEO; 
la Sra. Ruiz, de CIUDADANOS; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; la Sra. Vidal, de VOX; i 
el Sr. Torres, de PxE.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 

htp://149.202.169.58/?pleno=20221027&punto=6
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7. Moció que presenta per escrit el GPM per a la creació d’una línia de ajudes 
per al petit comerç del municipi

Desfavorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 10, en contra: 11, abstencions: 0, absents: 0

El  Sr.  Ribas  Vidal,  del  GPM,  presenta  per  escrit  la  moció  que  a  continuació  es 
transcriu:

“ El nuevo Real Decreto Ley 14/2022, de 1 de agosto de 2022, de medidas de sostenibilidad 
económica en el ámbito del transporte, en materia de becas y ayudas al estudio, así como de  
medidas de ahorro, eficiencia energética y de reducción de la dependencia energética del gas 
natural, aprobado por el Gobierno de España, en su artículo 29.3 (*),  crea la obligación a 
todos los comercios y locales comerciales que tienen entrada a pie de calle, a adaptar la 
temperatura de sus establecimientos a unas medidas concretas, así como a la instalación de 
cierre de puertas automáticas, de un brazo o barreras de aire con el fin de impedir la perdida 
de energía hacia el exterior. 

Con este nuevo RDL, el Gobierno de España, vuelve a cargar a los comerciantes de un nuevo 
coste que se suma a la subida exponencial de costes: aumento del suministro de energía y 
aumentos generalizados en los costes de producción y comercialización, a una situación ya 
de por sí muy difícil y a la que muchos pequeños empresarios no podrán hacer frente. 

Por todo lo expuesto y con el fin de que este nuevo RDL no provoque nuevos cierres de 
comercios, desde el Grupo Popular Municipal de Sant Josep de Sa Talaia, proponemos las 
siguientes propuestas de acuerdo: 

1- El pleno del Ayuntamiento de Sant Josep de sa Talaia acuerda la creación de una nueva 
línea de subvención para el  comercio y locales del  municipio con el  fin  de ayudarle a la  
adaptación al nuevo RDL 14/2022 de agosto. 

2-  El  pleno  del  Ayuntamiento  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  acuerda  incluir  la  línea  de 
subvención al plan anual de subvenciones del ejercicio 2022 para su inmediata ejecución “

Es sotmet a votació la proposta, que diu:

1- El Ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia acorda la creació d’una nova 
línia  de  subvencions  per  al  comerç  i  locals  del  municipi  per  tal  d’ajudar-los  a 
l’adaptació al nou RDL 14/2022 d’agost.

2-  El Ple de l’Ajuntament  de Sant Josep de sa Talaia acorda incloure la línia de 
subvenció en el Pla anual de subvencions de l’exercici 2022 per a la seua immediata 
execució.
 
Es rebutja per 11 vots en contra (8 del PSOE i 3 d’UNIDES PODEM) i 10 vots a favor 
(5 del GPM, 2 de CIUDADANOS, 1 d’ARA EIVISSA, 1 de VOX i 1 de PxE).

En el debat hi ha intervengut el Sr. Ribas Vidal, del GPM; la Sra. Ribas Torres, del 
PSOE; el Sr. Becerra, de CIUDADANOS; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; la Sra. Vidal,  
de VOX; i el Sr. Torres, de PxE.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 

htp://149.202.169.58/?pleno=20221027&punto=7
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 8. Moció que presenta per escrit el grup Ara Eivissa perquè es modifiqui la 
normativa balear tributària sobre deduccions per estudis fora de l’illa

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

El  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA,  presenta  per  escrit  la  moció  que a  continuació  es 
transcriu:

“ Exposició de motius 
La normativa tributària vigent a les Illes Balears (en concret, el Decret Legislatiu 1/2014, de 6 
de juny, pel qual s’aprova el Text Refós de les Disposicions Legals de la Comunitat Autònoma 
de les Illes Balears en Matèria de Tributs Cedit per l’Estat) estableix una deducció de 1.500 €  
per cada descendent que depengui econòmicament del contribuent i estigui estudiant fora de 
l’illa de l’arxipèlag balear en la qual es trobi la residència habitual del contribuent. 

Aquesta deducció té algunes limitacions, com ara que no s’aplica a partir  d’un determinat  
nivell de renda o en cas que la matrícula d’estudis no sigui d’un mínim de crèdits. Tampoc 
s’aplica quan un o una estudiant d’Eivissa, Menorca o Formentera es desplaça fora de les 
Illes Balears a realitzar uns estudis que també s’ofereixen a Mallorca. 

Consideram profundament injusta aquesta última limitació,  que implica perdre el  dret  a la  
deducció autonòmica quan les circumstàncies personals, familiars, econòmiques o del caire 
que sigui provoquen que el desplaçament fora d’Eivissa, Formentera o Menorca no es realitzi  
a Mallorca sinó a qualsevol altra lloc. 

Des de fa temps s’han produït queixes de famílies de les illes afectades, fins al punt que l’any 
2020 el Síndic de Greuges de Menorca va emetre un informe en el que reconeixia que “si per 
un costat és ben raonable afavorir l’oferta de les institucions docents i formatives públiques de 
Balears,  no  es  pot  deixar  de  tenir  en  compte  la  discontinuïtat  geogràfica  de  la  nostra 
Comunitat”, i que acabava recomanant que “es sol·licitin i es defensin, el més prest possible, 
els canvis normatius que siguin necessaris amb l’objectiu de posar fi a l’actual discriminació 
que  perjudica  greument  als  estudiants  de  Menorca,  Eivissa  i  Formentera  i  a  les  seves 
famílies”. 

Des d’aleshores diverses institucions insulars i  municipals de les illes afectades han pres 
acords favorables a realitzar aquests canvis normatius, com ara els plenaris dels Consells 
Insulars de Menorca i d’Eivissa i de diversos Ajuntaments. 

És per això que pensam que l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia,  que té un elevat 
nombre d’estudiants universitaris i de cicles formatius de grau superior fora de l’illa, ha de 
donar suport a aquestes demandes. 

Per la qual cosa proposam al ple l’adopció del següent acord: 

El ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia acorda instar el Parlament i el Govern de  
les Illes Balears a modificar l’article 4 ter del Decret legislatiu 1/2014, de 6 de juny, per a 
permetre que els estudiants d’Eivissa, Formentera i Menorca que realitzen estudis superiors 
fora de les Illes Balears es puguin beneficiar de la deducció a l’IRPF establerta al citat article 
encara que hi  hagi oferta educativa pública,  diferent de la virtual  o a distància, a l’illa  de  
Mallorca per a realitzar els seus estudis.” 

Sotmesa la  proposta a votació,  per  21 vots a favor  (8 del  PSOE, 5  del  GPM, 3 
d’UNIDES PODEM, 2 de CIUDADANOS, 1 d’ARA EIVISSA, 1 de VOX i 1 de PxE), és 
a dir, per unanimitat dels membres de la corporació, s’ACORDA:

1. El Ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia acorda instar el Parlament i el 
Govern de les Illes Balears a modificar l’article 4 ter del Decret legislatiu 1/2014, de 6 
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de juny,  per  a  permetre que els  estudiants  d’Eivissa,  Formentera i  Menorca que 
realitzen  estudis  superiors  fora  de  les  Illes  Balears  es  puguin  beneficiar  de  la 
deducció de l’IRPF establida en el citat article encara que hi hagi oferta educativa 
pública,  diferent  de la  virtual  o a distància,  a l’illa  de Mallorca per  a realitzar  els 
estudis.

En el debat hi ha intervengut el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; el Sr. Roselló, del PSOE; 
la Sra. Ribas Ribas, del GPM; el Sr. Becerra, de CIUDADANOS; la Sra. Vidal, de 
VOX; i el Sr. Torres, de PxE.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 

htp://149.202.169.58/?pleno=20221027&punto=8

 

B) ACTIVITAT DE CONTROL 

 

9. Coneixement al Ple dels decrets d’Alcaldia

L’alcalde  manifesta  que  han  estat  a  disposició  de  tots  els  regidors  els  decrets  i 
resolucions emesos per l’alcalde i regidors delegats.

Aquest punt es pot consultar a l’enllaç següent: htp://149.202.169.58/?pleno=20221027&punto=9

 

C) PRECS I PREGUNTES 

 

10. Precs i preguntes

En primer lloc es dona contestació a les preguntes pendents de contestar del Ple 
anterior.

Els següents regidors varen formular preguntes de forma verbal:

El Sr. Marí Álvarez, la Sra. Bonet, el Sr. Roig i el Sr. Ribas Vidal, del GPM; el Sr.  
Becerra i la Sra. Ruiz, de CIUDADANOS; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i el Sr. Torres, 
de PxE.  

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 

htp://149.202.169.58/?pleno=20221027&punto=10

 

I, no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió, de la qual estenc aquesta 
acta, i, com a secretària, en don fe i firm juntament amb l’alcalde. 

Aquesta acta queda complementada amb la gravació efectuada en el mateix moment, 

C
o
d
i 
V

a
lid

a
c
ió

: 
3
E

Q
9
P

E
P

T
H

6
7
N

P
K

2
N

5
X

7
Q

R
A

T
R

T
 |
 V

e
ri
fi
c
a
c
ió

: 
h
tt
p
s
:/
/s

a
n
tj
o
s
e
p
.s

e
d

e
le

c
tr

o
n
ic

a
.e

s
/ 

D
o
c
u
m

e
n
t 
s
ig

n
a
t 
e
le

c
tr

ò
n
ic

a
m

e
n
t 
d
e
s
 d

e
 l
a
 p

la
ta

fo
rm

a
 e

s
P

u
b
lic

o
 G

e
s
ti
o
n
a
 |
 P

à
g
in

a
 1

2
 d

e
 1

3
 

L
L
IB

R
E
 A

C
T
E
S
 D

E
L
 P

L
E

N
ú
m

e
ro

: 
2
0
2
2
-0

0
1
0
  
 D

a
ta

: 
2
8
/1

1
/2

0
2
2



que queda incorporada a aquest document, en el qual figuren totes les deliberacions i 
intervencions produïdes a la mateixa sessió.

El fitxer resultant de l’enregistrament de la sessió realitzada es conservarà de manera 
que garanteix la integritat i autenticitat del fitxer electrònic corresponent, firmat per la 
secretària general i l’alcalde de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia.

DILIGÈNCIA.-  per fer constar que aquesta acta es va aprovar pel Ple d’aquest Ajuntament 
en la sessió ordinària feta  el 28 de novembre 2022.  

 

DOCUMENT FIRMAT ELECTRÒNICAMENT 
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